
فرهنگوهنریکشنبه / 3 دی 1402 / شماره 5541 www.ebtekarnews.com

4
اخباراخبار

پیکر توران مهرزاد زیر باران در 
ارگ تاریخی تشییع شد

بازیگر  مهرزاد  توران  پیکر  تشییع  مراسم 
پیشکسوت نسل طلایی نمایش و رادیو با بدرقه 
هنرمندان و دوستداران هنر در ارگ تاریخی رادیو 

در حال برگزاری است.
به گزارش ایسنا، مراسم تشییع پیکر توران مهرزاد 
هنرمند رادیو با حضور اهالی رادیو و دوستداران این 
هنرمند امروز شنبه دوم دی ماه در حال برگزاری 

است.
همت  علی  گلبن،  فریبرز  میرزایی،  بیوک 
مومیوند، اصغر همت، جواد پیشگر، کامران ملکی، 
محسن سوهانی- مدیر رادیو نمایش، قربان نجفی، 
صفا آقاجانی، مجید حمزه )کارگردان نمایش های 
نازنین  رادیویی(، مهین فردنوا، شهین نجف زاده، 
نرگس  تاجمیر،  علی  زرینی،  علی  مهیمنی، 
موسی پور، محمدرضاعلی  و دیگر اهالی رادیو در 
دقایق آغازین مراسم در ارگ تاریخی رادیو حضور 

یافتند.
حمید یزدانی از بازیگران رادیو اجرای این مراسم 
را بر عهده داشت. او گفت: یاد بانویی از تئاتر نسل 
طلایی ایران توران مهرزاد گرامی باد. سپاسگزارم 
از دوستداران و اهالی رادیو که برای خداحافظی 
با بانوی مهر آمدند. چندی پیش توران مهرزاد به 
را  ایران مهرزاد خواهرش متنی  منظور درگذشت 

نوشته بود که وصیت او بود.
سپس متن توران مهرزاد توسط این گوینده قرائت 

شد.
یزدانی گفت: توران مهرزاد سال ها فقط شنید، 
در تنهایی و در خانه. با این امید که جمع شدن 
مهر  بانوی  باشد  در شادی ها  ما  بعدی  دورهمی 
توصیه داشت همه آنچه که برای سوگواری و ترحیم 

می بایست انجام شود به مصرف خیریه برسد. 
در ادامه مراسم پیام تسلیت معاون صدا که در 

مراسم حضور نداشت، قرائت شد.
بر اساس این گزارش کامران خاشع، فرزند توران 
مهرزاد که در خارج از ایران به سر می برد در پیامی 
عنوان کرد که همه روح و روانم در مراسم است اما 
به دلیل کسالت نتوانستم در مراسم شرکت کنم. 
همه شما را که به این مراسم آمده اید در آغوش 
می گیرم و بر شانه شما زار می زنم. رادیو خانه اول 

مادرم بود.
گفت:  پیام  این  ادامه  در  مهرزاد  توران  فرزند 
از شما که باعث شدید مادرم با احترام به خانه 
ابدی اش رهسپار شود سپاسگزار خواهم بود. قدر 
حضور همه شما مهمانان را که در این سرما به دل 

ما گرما بخشیدید می دانم.
سوهانی، رییس مرکز هنرهای نمایشی رادیوهم 
که  آن چیز  در سخنانی گفت:  مراسم  ادامه  در 
و  مهر  و  بودن  خانواده  می کند  متمایز  را  رادیو 
محبت است و من جلوه زیبای این مهر را در خانم 
کنار خانم  در  مهر  با  که چگونه  دیدم  نجف زاده 

مهرزاد بودند. 
او بیان کرد: این را در مرحله اول به خودم و بعد 
آنها که تصمیم گیر هستند می گویم اگر کشوری 
بخواهد پیشرفت کند و اگر سازمان صدا و سیما 
هنرمندان  قدر  باید  باشد  داشته  تحول  بخواهد 
از  یکی  رادیو  تاریخی  ارگ  بداند.  را  بزرگانش  و 
زمینه های فرهنگ ساز در شئونات فرهنگی است و 

خوشحالم که خادم این مکان هستم.
مهین فردنوا از دیگر هنرمندان رادیو در سخنانی 
گفت: ایشان به معنای واقعی کلمه مادر ما بودند. 
هیچ وقت  ایشان  بخشش  و  سخاوت  مهربانی، 
نظر.  هر  از  بودند  بخشنده  نمی شود؛  فراموش 
دستمریزاد و آفرین بر شهین نجف زاده مرحبا بر 
او که مثل یک دختر کنارش بود. قدر هم را بدانیم 

و کنار هم باشیم.
فریدون اسماعیلی، بازیگر و از دوستان نزدیک 
وقتی  گفت:  سخنانی  در  بغض  با  مهرزاد  توران 
مقابل میکرفن می نشست کسی را نمی شناخت قرا 
و حراف و دریده صحبت می کرد ولی حالا نمی توانم 
چیزی بگویم. در مکتب این عزیزان رشد کردم و هر 
چه داشتم در حد لیاقتی که داشتم توانستم عرضه 

کنم و دینم را ادا کردم.
کامران ملکی نیز در ادامه مراسم گفت: حرفی 
ندارم در جمع بزرگان بزنم من زاده رادیو هستم و 
پدر من از اولین های رادیو بود که اینجا را به راه 
همه  خانه  رادیو  می گفت  همیشه  او  انداختند. 
اول  خانواده  رادیو  گفت  خاشع  کامران  ماست. 
توران مهرزاد بود اما باید گفت رادیو و اهالی آن 
خانواده اول مهرزاد بودند. او دختری نداشت اما 

شهین دخت نجف زاده دختر او بود.

خاطرات شاهزاده پرفروش ترین 
کتاب شد

عنوان  با  هری  شانزاده  زندگینامه  کتاب 
»جانشین« پرفروش ترین کتاب سال آمازون نام 

گرفت.
آمازون  اینترنتی  فروشگاه  ایسنا،  گزارش  به 
و  چاپی  کتاب های  پرفروش ترین  فهرست 
فروخته شده  سال  طول  در  که  را  الکترونیکی 
اعلام کرد و کتاب خاطرات شاهزاده هری با نام 

»جانشین« )Spare( در صدر قرار گرفت.
این کتاب زندگی نامه در نخستین روز انتشار در 
آمریکا، کانادا و آمریکا ۱.۴ میلیون نسخه )شامل 
نسخه چاپی، صوتی و الکترونیکی( فروخت تا به 
گفته ناشر آن یعنی انتشارات »پنگوئن رندوم 
هاوس« رکورد فروش آثار غیرداستانی را در تمام 

ادوار از آن خود کند.
شامل  هری،  شاهزاده  زندگی نامه  کتاب 
افشاگری های جنجالی درباره خانواده سلطنتی 
همسرش،  و  او  زندگی  تجربیات  و  بریتانیا 
از  خروج  نهایت  در  و  برادرش  با  رابطه اش 
خانواده سلطنتی است. نوه کوچکتر الیزابت دوم 
و فرزند چالز سوم پیش از این در مصاحبه با 
دیلی تلگراف اعتراف کرده که متن اولیه کتاب 
خاطراتش، دوبرابر طولانی تر بوده و بسیاری از 
جزئیاتی که در نهایت ویرایش شده، هم مربوط 

به پدر و برادرش بوده است.
او با بیان اینکه پیش نویس اول متفاوت و ۸۰۰ 
صفحه بود و آن چه اکنون منتشر شده به ۴۰۰ 
صفحه کاهش یافته است، گفت: مطالب کافی 
در  نیز  دیگر  خاطرات  کتاب  یک  نوشتن  برای 
اختیار داشتم اما اتفاقاتی به خصوص بین من و 
برادرم و تا حدودی بین من و پدرم افتاده است 
نمی کنم  فکر  بداند، چون  دنیا  نمی خواهم  که 
دشوار،  کار  بنابراین  ببخشند؛  مرا  هرگز  آن ها 
اولیه  پیش نویس  از  این مطالب  آوردن  بیرون 

کتابم بود.
اما پس از کتاب »جانشین«، دو کتاب آشپزی 
 Bored of Lunch:« نوشته ناتان آنتونی شامل
The Healthy Slow Cooker Book« )کتاب 
 Bored of Lunch:« آرام و سالم( و آشپزی 
)کتاب   »The Healthy Air Fryer Book
آشپزی با هواپز( در رتبه های بعدی پرفروش ترین 

کتاب های امسال آمازون قرار گرفتند.
رتبه های چهارم و پنجم به »درس های شیمی« 
که  شیطانی  »آخرین  و  گارموس   بانی  اثر 
می میرد: باشگاه قتل پنجشنبه ۴« اثر ریچارد 

عثمان اختصاص یافته است.
 Pinch of« یک کتاب آشپزی دیگر با عنوان
آلینسون  کی  و  کیت  نوشته   »Nom Enjoy
کتاب  که  حالی  در  دارد،  قرار  ششم  رتبه  در 
رکوردهای جهانی گینس ۲۰۲۴ در رده هفتم قرار 
گرفته است و پس از آن نیز رمان »ما تمامش 
می کنیم« اثر کولین هوور، »زن درون من« به 
نوشته  اتمی«  »عادات  و   اسپیرز  بریتنی  قلم 
جیمز کلیر، رتبه های هشتم تا دهم را به خود 

اختصاص داده اند.
در همین حال، مجموعه هری پاتر از انتشارات 
کتاب سال  پرخواننده ترین  اول  رتبه  بلومزبری 
۲۰۲۳ را به خود اختصاص داده و پس از آن نیز 
کتاب زندگی نامه »جانشین« قرار گرفته است. 
این فهرست عناوین را بر اساس میانگین تعداد 
خوانندگان روزانه کتابخوان الکترونیکی آمازون 
پادکست  سرویس  شنوندگان  و   )Kindle(

)Audible( رتبه بندی می کند.

»جومونگ ۳« در راه آنتن تلویزیون
شبکه تماشا از امشب سریال کره ای »امپراطور 
افسانه ها« را روی آنتن می برد. همچنین فصل 
سوم مجموعه »جومونگ« در مرحله دوبله قرار 

دارد.
به گزارش ایسنا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی 
سیما، »جومونگ« یک سریال تلویزیونی کره ای 
به کارگردانی لی جو هاوان است. داستان این 
درباره  تاریخی  افسانه های  اساس  بر  سریال 

جومونگ الهام گرفته شده است. 
افسانه ها« را  شبکه تماشا سریال »امپراطور 
پخش می کند که محصول ۲۰۱۰ کره جنوبی و 
در ژانر تاریخی ساخته شده است. این سریال 
اسپین آف دو سریال »جومونگ« و »امپراطور 

بادها« است.

به گزارش ایسنا، مراسم کلنگ زنی پروژه تعیین حریم 
مجموعه تئاترشهر ظهر )شنبه دوم دی ماه( در فضای 
باز این مجموعه و با سخنانی از وزیر ارشاد، انتقادات 

داریوش ارجمند از هنرمندان و ... برگزار شد.
در این برنامه محمد مهدی اسماعیلی، وزیر ارشاد با 
اشاره به مطالبه هنرمندان برای بهسازی فضای بیرونی 
آمدم، در  وزارتخانه  به  زمانی که  از  تئاترشهر گفت: 
همان اولین بازدیدها از تئاتر شهر با مطالبه جدی برای 
ایجاد حریم این مجموعه هنری مواجه شدم که اجرای 

آن نیازمند همراهی میراث فرهنگی و شهرداری بود.
او ادامه داد:از سوی دیگر هنوز اعتماد کافی بابت 
این ماجرا برای جامعه هنری وجود ندارد. بنابراین همه 
با  تاکید من به دوستان مدیر این بود که همه چیز 

نظرات خود هنرمندان انجام شود.
هنری  و  فرهنگی  جایگاه  بر  تاکید  با  اسماعیلی 
مجموعه تئاتر شهر افزود: این مجموعه در اختیار مردم 
ایران و هنرمندان است. ما مدیران می آییم و می رویم 
ولی هنرمندان می مانند و تئاتر شهر قلب تپنده تهران 

و ایران است.
مجموعه  داخلی  فضای  که  کرد  اعلام  همچنین  او 
تئاترشهر نیز بهسازی و اصلاح می شود، البته طرح های 

آن آماده است و باید اجرایی بشود.
وزیر ارشاد در ادامه خبر داد که به زودی بزرگترین 
مجموعه هنری در یکی از بهترین نقاط تهران ساخته 

می شود و خانه همه جشنواره ها خواهد بود.
او ادامه داد: چنین اقدامی، گامی است بلند برای 
توسعه زیرساخت های هنری در قلب تهران که جزییات 

آن را در روز کلنگ زنی می گوییم.
اسماعیلی برای چندمین بار تاکید کرد: تئاتر در کشور 
ما روزهای پر رونق تری در پیش دارد و تلاش ماست 
رونق ترین  پر  جزو  امسال  شود.  کمتر  مشکلات  که 
هر  است.  بوده  حوزه ها  همه  در  فرهنگ  سال های 
چند همیشه مشکلاتی وجود دارد، شخصا به صورت 
هفتگی وضعیت اقتصادی را به آقای رئیسی گزارش 
هنری  دوره  مستحکم ترین  که  خوشحالم  و  می دهم 
را در پیش داریم. بخش ابتدایی این مراسم در تالار 
مشاهیر مجموعه تئاترشهر برگزار شد که به سخنرانی ها 

اختصاص داشت.
جواد  سید  از  تصاویری  برنامه،  از  بخش  این  در 
طاهری، مدیر مجموعه تئاتر شهر پخش شد که طی 
آن مراحل تصویب طرح تعیین حریم مجموعه تئاتر 

شهر در وزارت ارشاد و میراث فرهنگی را تشریح کرد.
با پخش تصاویری دیگر، هنرمندانی همچون کیومرث 
مرادی، کاظم هژیرآزاد، رحمت امینی، حمیدرضا نعیمی  
و ... بر لزوم ایمن سازی پیرامون تئاتر شهر تاکید کردند 
و همچنین تصاویر دیگری درباره وضعیت نامطلوب 
اطراف مجموعه پخش شد. سپس محمود سالاری، 
معاون هنری وزارت ارشاد در سخنان کوتاهی، از اهتمام 
وزیر ارشاد برای اجرای طرح تعیین حریم تئاترشهر و 
پیگیری او قدردانی و ابراز خرسندی کرد که خواسته 
اهالی تئاتر به نتیجه رسیده است. او گفت: جمع کردن 
نظرات هنرمندان و مسئولان شهری و میراث فرهنگی 

دشوار بود که خوشبخنانه به نتیجه رسید.
در ادامه برنامه که با اجرای علیرضا سعیدی برگزار 
شد، داریوش ارجمند، طی سخنانی انتقادهای خود را 

از جامعه هنری مطرح کرد.
افتخار  و  تئاتر شهرستانم  به  متعلق  او گفت: من 
شهرستان ها  از  بزرگ  هنرمندان  همه  چون  می کنم 
هستند. ما حسرت داشتیم که روی صحنه تئاترشهر 
بازی کنیم و فقط یک بار چنین افتخاری نصیب من 
شد. امیدوارم امروز که مدیر این مجموعه از شهرستان 

قم آمده، فرصتی برای حضور جوانان از استان ها فراهم 
شود. این بازیگر با بیان اینکه طرح تعیین حریم مجموعه 
را دیده است، افزود: طراحی بسیار خوبی انجام شده 
است، از وزیر ارشاد تشکر می کنم که مثل خیلی از 
اقدامات خوب دیگرشان، به این کار خوب هم همت 
کردند. امیدوارم تئاترشهر متعلق به همه هنرمندان از 
همه استان ها باشد. ارجمند سپس خطاب به جامعه 
هنری ادامه داد: چرا همیشه نوک انتقادها به سمت 
دولتمردان است. لازم نیست که هنرمندان خود را ارتقا 
بدهند؟ قرار نیست همیشه هنرمندان دست شان در 
جیب دولت باشد. هنرمندی که بتواند مردم را جذب 
کند، هنرمند است. هنرمند باید حقوقش را از مردم 
بگیرد. قرار نیست چون کسی هنرمند است، دولت به 
او خانه و ماشین بدهد و زندگی اش را تامین کند. دولت 
فقط می تواند از هنر حمایت کند. در همه جای دنیا 
چنین است. او با برشمردن نمونه هایی از هنرمندانی 
که خودکفا یا درویش مسلک بوده اند، ابراز امیدواری 
از  را  زندگی شان  و  و حساب  هنرمندان حق  که  کرد 
مردم بخواهند چون با چشمداشت به دولت، کار جلو 
نمی رود. ارجمند در پایان سخنانش گفت: خوشحالم 
بعد از ۲۰ سال مسئولان به انجام این کار خوب همت 
کردند که اطراف تئاتر شهر از این آشغال ها، پاک شود.

در ادامه، ایرج راد، رییس هیات مدیره خانه تئاتر 
ایران طی سخنانی به پیشینه تئاتر شهر اشاره و تاکید 
کرد: تئاتر شهر برای همه هنرمندان تئاتر مکانی ویژه 

است.
او با اشاره به کلنگ زنی این ساختمان در سال ۴۶ 
این  راه اندازی  و  افخم  علیرضا سردار  توسط مهندس 
مجموعه در اوایل دهه ۵۰ توضیحاتی درباره سال های 

آغازین فعالیت این بنا ارایه کرد.
راد با تشریح اتفاقات گوناگونی که بر سر مجموعه 
تئاتر شهر آمده، همچون ساخت مجتمع فرهنگی هنری 

به جای پارکینگ آن، ساخت ایستگاه مترو در ضلع 
دیگر آن و ... از تاکید خانه تئاتر بر حفاظت از این 
مجموعه و ایجاد فضایی فرهنگی در اطراف آن یاد کرد.

این هنرمند به ارایه توضیحاتی درباره نگرانی جامعه 
این  پیرامون  مترو  ایستگاه  راه اندازی  درباره  هنری 
مجموعه و نیز گودبرداری در ضلع دیگر آن که باعث 
بنا شدن  ترک خوردن تالار قشقایی شد و همچنین 
ساختمانی که ممکن بود تئاترشهر را در حاشیه قرار 

بدهد، پرداخت.
راد تاکید کرد: سال ها به دلیل فضای اطراف تئاتر 
شهر و امنیت مجموعه و مراجعه کنندگان آن نگرانی 
جدی داشتیم و امروز خوشحالم که سرانجام این حریم 

ساخته می شود تا از این مجموعه حفاظت شود.
آتش تقی پور، مجید قناد، هوشنگ توکلی، سیاوش 
آزاد،  هژیر  کاظم  ذاکر،  نعیمی  مقصود  طهمورث، 
جهانگیر الماسی، حسن دادشکر، قاسم زارع، حسین 
مجید  سید  خلج،  اسماعیل  فیاضی،  رضا  پرستار، 
پوراحمدی، تاجبخش فناییان، مهدی حامد سقایان، 
سید عباس عظیمی، محمود سالاری، محمد قدس، 
علی فروتن، محمددشت گلی، پریسا مقتدی، خسرو 
هنرهای  کل  مدیر  نظری  کاظم  نیز  و   ... و  احمدی 

نمایشی از جمله حاضران در این برنامه بودند.
وعده وزیر ارشاد برای اجرای طرح تعیین حریم تئاتر 

شهر در یک سال آینده
وزیر ارشاد اسلامی با بیان اینکه نقدینگی اجرای طرح 
تعیین حریم تئاترشهر تامین شده، اضافه کرد از هر 
فعالیتی که منجر به رونق فرهنگ و هنر بشود، حمایت 

می کنیم.
به گزارش ایسنا، محمد مهدی اسماعیلی در حاشیه 
مراسم کلنگ زنی پروژه تعیین حریم مجموعه تئاترشهر 
به دلیل وضعیت  افزود: سال ها  در جمع خبرنگاران 
اطراف تئاتر شهر در زمینه امنیت مخاطبان و هنرمندان 

دچار نگرانی هایی بودیم و خوشبختانه در همین فاصله، 
دوستان من همت و کمک کردند این کار )تعیین حریم( 
اتفاق بیفتد. امیدوارم این کار آغاز برطرف شدن یک 

دغدغه بزرگ اهالی فرهنگ و هنر باشد.
اصیل ترین  و  شریف ترین  از  را  تئاتر  هنرمندان  او 
اقشار هنری ما دانست و افزود: اغلب هنرمندانی که 
امروزه در تلویزیون و سینما فعالیت می کنند، از تئاتر 

کار را شروع کرده اند.
وزیر ارشاد با تاکید بر اینکه بنای ما در وزارت ارشاد 
حمایت جدی از هنرمندان عرصه تئاتر است، ادامه 
منجر  هنر  بیشتر  رونق  به  که  موضوعی  هر  از  داد: 
شود، حمایت می کنیم و هیچ محدودیتی نداریم. نگاه 
کوتاه بینانه که اهالی هنر را دچار مشکل کند، در میان 
همکاران من وجود ندارد مگر جایی که اصل کار دچار 
اسماعیلی  می کنند.  مراقبت  حتما  که  شود  خدشه 
و  فرهنگ  بچه های  بهترین  امروز  کرد:  خاطرنشان 
هنر در بخش تئاتر در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
مشغول به کار هستند و در تمام مجموعه های هنری که 
در اختیار داریم، بهترین بچه های تئاتر کار را در اختیار 
او درباره زمان بندی اجرای پروژه تعیین حریم  دارند. 
تئاتر شهر توضیح داد: زمان بندی اش روشن است. 
دوستان من زمان بندی یک ساله را اعلام کردند که از 
امروز شروع می شود. حرف من این بود که با سرعت 
بیشتری انجام بشود البته با رعایت حفظ کیفیت. ما 
همه نقدینگی کار را در اختیار همکاران پیمانکار قرار 
داده ایم و ان شاالله این کار جلوی چشم همه اهالی 

فرهنگ هنر و مردم انجام می شود.
وزیر ارشاد اضافه کرد: کار فرهنگ و هنر و سینما و 
تئاتر را محدود به این محدوه تهران نمی کنیم )محدوده 
چهارراه ولیعصر(. این منطقه تهران نمادین است که 
باید بهترین ها در آن کار کنند ولی فرهنگ و هنر باید در 

همه ایران باشد، هنر نزد ایرانیان است و بس!

شبکه های تلویزیونی و رادیویی در یلدایی که گذشت تلاش کردند 
حجم انبوهی از برنامه های مناسبتی را روانه آنتن کنند؛ با این حال 
آنچه مشهود است  برنامه ها،  این  ارزیابی کمی و کیفی  از  فارغ 
حاشیه هایی است که تا دو روز پس از این مناسبت همچنان در 

فضای مجازی ادامه دارد و دست به دست می شود.
به گزارش ایسنا، مناسبت های مذهبی و ملی همچون رمضان، 
نوروز، محرم، یلدا و چهارشنبه سوری همواره فرصتی مناسب برای 
تلقی می شده که گستردگی و ضریب  تلویزیون  دست اندرکاران 
نفوذ خود در بین مخاطبان را افزایش دهند. به تبع همین امکان، 

اگر رسانه ای نتواند انتظار مخاطب را برآورده کند، نه تنها بر میزان 
بینندگانش نمی افزاید که با سیل نزولی ریزش بیننده مواجه خواهد 

شد.
با این همه رویکرد جذب مخاطب به هر قیمتی و با هر ترفندی، 
خود پدیده ای دیگر است که گویا در یلدای ۱۴۰۲ از سوی برخی 
برنامه سازان تلویزیونی دنبال شده و نتیجه اش حاشیه هایی است 
ادامه دارد و منتشر  که همچنان دو روز بعد در فضای مجازی 
می شود. این اتفاق اگرچه در وهله ی نخست رویکردی انتقادی را 
متوجه برخی از برنامه ها می کند اما از آنجا که وایرال شدن ویدئوها 
در نهایت کمک شایانی به دیده شدن خصوصا از سوی آن گروه 
از مردم که از برنامه های تلویزیونی دور شده اند، خواهد کرد، پس 

می تواند یک تمهید تلقی شود.
اما از پر سروصداترین حاشیه های یلدای تلویزیون مصاحبه طنز و 
ساختگی یکی از شبکه ها با رونالدو بود که به واسطه هوش مصنوعی 
انجام شد. در این مصاحبه تلاش شده بود المان های یلدایی در 
پرسش ها گنجانده شود؛ مثل اینکه رونالدو هندوانه اش را از کجا 
می خرد یا اینکه برنامه امسال شب یلدایش چیست و آیا انار و آجیل 

خریده است؟!
یلدایی سال  اتفاقی دیگر، همین شبکه )نسیم( ویژه برنامه  در 
گذشته را به عنوان یکی از ویژه برنامه های یلدایی ۱۴۰۲ بازپخش کرد.

بر این اساس، گزیده ویژه برنامه »شوتبال« با اجرای علی عامل 
هاشمی و سوگل طهماسبی که شب یلدای ۱۴۰۱ روی آنتن رفته بود، 
در  یلدای ۱۴۰۲ هم پخش شد و چهره هایی مانند مهران غفوریان، 
اصغر سمسارزاده، داوود منفرد و... مهمان شدند و به گپ و گفت 

با مجریان برنامه پرداختند.
اتفاقات غیرمرسوم در تلویزیون و به نوعی سورپرایز رسانه ملی 
ریوندیِ  با حضور حسن  قبل  از چند شب  که  بینندگانش  برای 
ممنوع التصویر )استندآپ کمدین و مجری ایرانی( روی آنتن کلید 
خورده بود، با حضور برخی اینفلوئنسرهای اینستاگرامی تکمیل شد.
تبلیغ برای حضور جناب خان در تلویزیون پس از مدت ها تعطیلی 
»خندوانه« و نبود این عروسک را هم می توان ترفندی دیگر از سوی 
برنامه سازان دانست که بیننده را پای آنتن بکشانند و البته اینکه 
از مدت ها قبل، از فرزاد حسنی دور از آنتن هم به عنوان یکی از 
مجریانی یاد شد که قرار است دوباره همکاری اش را با تلویزیون از 

سر بگیرد که البته به یلدا نرسید.
اما تلویزیون که در چند مناسبت گذشته تلاش کرده بود با نگاهی 
توام با »سلبریتی زدگی«، ویژه برنامه هایش را روی آنتن بفرستد، 
برای یلدای به تعبیری متفاوتش، پای صادق بوقی را هم به سفره 
آنتن باز کرد. بر این اساس در بخشی از برنامه شبکه سه، کلیپ 

صادق بوقی از سوی مجریان و مهمانان برنامه تلویزیون اجرا شد.

وعده وزیر ارشاد برای اجرای طرح تعیین حریم تئاتر شهر در یک سال آینده

کلنگ حریم تئاتر شهر زده شد
وزیر ارشاد اسلامی در مراسم کلنگ زنی تعیین حریم مجموعه تئاترشهر خبر داد که به زودی بزرگترین مجموعه فرهنگی هنری در یکی از بهترین نقاط تهران 

کلنگ می خورد و خانه همه جشنواره های هنری خواهد شد.

ونالدو، صادق بوقی و ریوندی حاشیه های بلندترین شب سال با مصاحبه ساختگی ر

سال ها به 
دلیل فضای 
اطراف تئاتر 

شهر و امنیت 
مجموعه و 

مراجعه کنندگان 
آن نگرانی 

جدی داشتیم و 
امروز خوشحالم 
که سرانجام این 

حریم ساخته 
می شود تا از 
این مجموعه 
حفاظت شود

با ۳۳  ایران  یک فعال و مدرس گردشگری لغو یک طرفه روادید )ویزای( 
کشور را شرط لازم اما »ناکافی« برای رونق سفر به ایران دانست و تاکید کرد: 
بسیاری از آن ۳۳ کشوری که لغو روادید شده اند هنوز از این خبر اطلاع 
ندارند. مدل اطلاع رسانی این خبر بیشتر مصرف داخلی داشت. قبول کنیم 

در چند سال اخیر نتوانستیم ایران را خوب تبلیغ کنیم.
سجاد شالیکار ـ تورگردان و فعال گردشگری ـ در گفت وگو با ایسنا درباره 
اثرگذاری لغو روادید ایران با ۳۳ کشور در رونق سفر به ایران، اظهار کرد: لغو 
روادید اتفاقی خوب و حرکتی سازنده است، اما باید توجه کرد هرچند شرط 

لازم است اما برای توسعه گردشگری یک کشور کافی نیست.
با  روادید  یک طرفه  لغو  با  تنهایی  به  آیا  است  این  سوال  داد:  ادامه  او 
کشورها می توان بازار سفر به ایران را رونق داد؟ قطعا پاسخ به این سوال 
»خیر« است. مصداق بارز برای آن بسیار داریم، مثلا ایران پیش از این هم 
با تعدادی از کشورها یک طرفه روادید را لغو کرده بود، که مصر یکی از این 
کشورها بوده است، اما آیا تا به حال شنیده و یا دیده اید حجم قابل توجه و 

یا حتی معمولی از مصر به ایران آمده باشند؟
این سوال را مطرح کرد که لغو روادید در  این مدرس گردشگری سپس 
چه صورت اثرگذار است و در پاسخ به آن گفت: برای رونق سفر لازم است 
ابعاد دیگر بازاریابی را رعایت کنیم، مثلا همین حالا که روادید ایران برای 
اتباع کشورهای برزیل، آفریقا و هند لغو شده است، اگر از توراپراتورها و 
بی اطلاعی  ابراز  دارند،  خبر  اتفاق  این  از  بپرسید  این کشورها  آژانس داران 
قرار  مثلا  چیست؟  روادید  لغو  از  بعد  قدم  نمی دانیم  هنوز  ما  می کنند. 

است در هندوستان یا برزیل Roadshow داشته باشیم و یا با مقامات و 
تورگردانان این کشورها قراردادی بسته شده است که مثلا در رسانه هایشان 

این خبر را ویژه پوشش دهند؟
شالیکار در تکمیل این سخنان گفت: شاید لازم بود پیش از لغو روادید 
زمینه را برای تبلیغ و برندینگ ایران آماده می کردیم. مثلا اگر بدانیم چه زمان 
این مصوبه قرار است اجرایی شود حرکت جریان ساز گسترده ای را در آن ۳۳ 

کشور آغاز کنیم. البته این کار در مسئولیت بخش های دولتی است.
لغو  با  همزمان  زیرساخت ها  کردن  فراهم  ضرورت  درباره  تورگردان  این 
ایران با چین هم یک طرفه لغو  روادید، مصداق دیگری آورد و اظهار کرد: 
و  می آیند  ایران  به  چینی ها  که  می بینیم  مصری ها  برعکس  کرد،  روادید 
جریان سفر آن ها پس از لغو روادید بد نبوده است، ولی گله هایی مطرح 
است، مثلا اینکه چینی ها بدون نیاز به آژانس های ایرانی، خودشان به ایران 
سفر می کنند و خودشان تأمین کننده بیشتر خدمات مورد نیازشان در ایران 
هستند. تجربه با چین به ما می گوید بهتر است لغو روادید با بعضی کشورها 
مثل روسیه، فقط در صورت سفر گروهی اتفاق بیافتد تا اقتصاد آن، بازیگران 

گردشگری دو کشور را همزمان درگیر کند.
البته اقدام دولت با لغو روادید قابل توجه و  او در عین حال بیان کرد: 
به  اتفاقی نیست که کوچک شمرده شود، ولی  این  و  بوده است  قدردانی 
هر حال باید توجه کرد که شرط کافی برای رونق بازار سفر نیست. باید این 

حرکت را تبلیغ کرد تا از آن بتوانیم بهره ببریم.
این فعال گردشگری تاکید کرد: باید جریان خبری را دست کم در کشورهایی 

که لغو روادید شده اند، راه انداخت. مدل اطلاع رسانی که تا الان انجام شده 
اتفاق  این  که  درحالی  دارد،  داخلی  مصرف  بیشتر  می رسد  نظر  به  است 
می توانست هجمه روانی مثبتی در بازارهای دیگر ایجاد کند. شاید همین 
یک جمله که »درهای ایران به روی گردشگران باز شد« می توانست در بازار 
سفر موجی ایجاد کند. بعد از آن می توانستیم دنبال اجرای برنامه بازاریابی 

میان مدت و بلندمدت باشیم.
این تورگردان همچنین نقدی را به مدل بازاریابی گردشگری ایران وارد کرد 
و گفت: باید قبول کنیم در چند سال اخیر نتوانستیم ایران را خوب تبلیغ 
کنیم و نقشه راه و برنامه جامع عملی نداشتیم. پیوستگی در بازاریابی نداریم، 
این  به  آمده  ایران  به  که  و هر گردشگری  داریم  درحالی که کشوری غنی 
ناراضی بوده  ایران  به  از سفر  به ندرت گردشگری  موضوع معترف شده و 
است. این یک مزیت است، که اکنون مزیت دولتی لغو روادید را می توان 
به آن اضافه کرد. ما از شرایط کشور اطلاع داریم و می دانیم که رسانه های 
خارجی علیه ایران خبررسانی می کنند. این یک واقعیت است که باید در برابر 
آن هم واقع بین باشیم، حال این سوال مطرح است در چنین شرایطی و در 
دهه های اخیر آیا مدل بازاریابی ما متناسب با این واقعیت بوده و یا تغییر 
وضعیت داده است؟ جغرافیای کشور ما به گونه ای است که وقتی سمت 
دیگر خاورمیانه جنگ می شود در بازار سفر ایران اثر می گذارد، مثل همین 
حالا که چینی ها برای سفر به ایران، شرایط خاورمیانه و جنگ در غزه را هم 

درنظر می گیرند.
او تاکید کرد: برای رسیدن به یک نقشه راه و مدل مناسب بازاریابی لازم 

است با پژوهشگران و دانشگاه ها بیشتر ارتباط گرفت. در شرایط فعلی، حتی 
روی کاغذ یک مدل مطلوب و ویژه برای بازاریابی گردشگری ایران نداریم. باید 
واقع بین باشیم که کشورهای دیگر حتی آن هایی که در جغرافیای خاورمیانه 
هستند، مشکلات چندان مشابه ایران را ندارند. عربستان مثال واضح این 
مورد است، که نه موانع ما را دارد و نه تحریم است. بنابراین باید به مدل 
مطلوب خودمان برسیم، در غیر این صورت هر کاری انجام دهیم اثر مقطعی 

دارد. توریسم برد ما از کشورهای دیگر متفاوت است.

نگاهی به لغو یک طرفه ویزای ایران با ۳۳ کشور


